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Vážení spoluobčané, milí čtenáři,

Krátká, mírná zima je pryč. Nezvykle teplé počasí v březnu
a dubnu nás naladilo na příchod krásného léta. Ale mrazy, které
přišly, nám dokázaly zničit značnou část úrody ovoce, na kterou
jsme zvyklí. To je příroda a s tím se musíme smířit.
Jak jsme v loňském roce začali s úklidem cest, tak se v le-

tošním únoru pokračovalo. Začalo se ořezáním lip u Matičky na
návsi. Další pořádná práce byla odvedena pří úklidu cesty přes
strouhu (Hasinský potok). První sobotu v březnu jsme se sešli
na prořez cesty od sochy Svatého Jana k Domousnicím. Tady
byl porost o něco hustší a počasí nám zrovna nepřálo. Na další
práce jsme se domluvili na sobotu za dva týdny. To už se nám
podařilo dokončit tak, jak jsme si plánovali. Na těchto čtyřech
akcích bylo odpracováno celkem 314 hodin (za chleba, buřta
a pivo). Touto cestou děkuji ženám za práci s roštím a dřevem,
kterou tam odvedly. Děkuji všem chlapům za práci s motorovou
pilou a s úklidem dřeva. Také děkuji Radkovi Jakubcovi za práci
s traktorem, bez kterého by byla tato práce téměř nemožná.
Po prosincovém neúspěchu firmy Silnice Čáslav a. s., kdy

jsme si užili uzavírání obce a všechny možné překážky, přišlo
jaro a s ním i další nástup firmy s její technikou. Jak práce začaly
a jak postupovaly, viděl každý z nás. I když to nebyla stavba,
kterou by financovala naše obec, bylo dost dohadů o tom, zda je
práce odvedená dobře. Samozřejmě, že hlavní slovo a roz-
hodování měl stavební dozor z Krajské správy silnic. Teď po
dokončení krajnic se vozovka už nezdá tak úzká a jízda je pří-
jemnější. Věřme tomu, že nám nový povrch silnice bude sloužit
dlouhou řadu let.
Český hydrometeorologický ústav vydal dne 29. dubna 2024

výstrahu před nebezpečím vzniku požárů na území Středočes-
kého kraje platnou od 30. dubna do 1. května 24.00 hodin.
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PLNĚNÍ ROZPOČTU OBCE A HOSPODAŘENÍ ZA ROK 2023

ROZPOČET NA ROK 2024

Příjmy

Příjmy

Výdaje

Výdaje

Název Rozpočet Skutečnost
Daň z příjmu fyz. osob ze záv.
činnosti 350 000,00 316 116,39
Daň z příjmu fyz. osob ze sam.
činnosti 10 000,00 6 712,38
Daň z příjmu fyz. osob z kap.
činnosti 35 000,00 29 895,31

Daň z příjmu právnických osob 350 000,00 276 946,71
Daň z příjmu právnických osob za
obce 690 000,00 609 206,53

DPH 85 000,00 82 820,00
Příjem z poplatku - odnětí
pozemku podle lesního zákona 2 000,00 1 395,00

Poplatek ze psů 500,00 380,00
Poplatek za likvidaci TKO 6 500,00 7 317,53
Správní poplatky 220 000,00 192 486,33
Daň z haz. her 11 958,00
Daň z nemovitosti 46 200,00 39 222,00
Daňové příjmy celkem 200 000,00 231 275,00
Dotace na volbu prezidenta 20 000,00
Neinvestiční přĳ. dotace ze SR na
správu 7 100,00 7 074,00

Přĳaté dotace celkem 2 500,00 2 200,00
Pitná voda – vodné 3 000,00 2 900,00
ECO – COM – zpětný odběr 265 703,28
Poplatek za zřízení věcného
břemena 2 027 800,00 2 177 338,7

Správa – pronájem pozemků
Správa – pronájem 2 850 000,00 8 470,00
Náhrada škody na veřejném
rozhlase 60 000,00 25 060,80

Úroky z vkladů 15 000,00
Nedaňové příjmy celkem 15 000,00 8 419,00
CELKEM PŘÍJMY 65 000,00 96 383,42

Název Rozpočet
Daň z příjmu fyz. osob ze záv. Činnosti 290 000,00
Daň z příjmu fyz. osob ze sam. činnosti 14 000,00
Daň z příjmu fyz. osob z kap. činnosti 52 000,00
Daň z příjmu právnických osob 430 000,00
Daň z příjmu právnických osob za obce 65 000,00
DPH 910 000,00
Poplatek ze psů 1 650,00
Poplatek za likvidaci TKO 125 000,00

Název Rozpočet
Správní poplatky 1 000,00
Daň z haz. her 13 350,00
Daň z nemovitosti 220 000,00
Daňové příjmy celkem 2 122 000,00
Neinvestiční přĳ. dotace ze SR na správu 56 400,00
Přĳaté dotace celkem 56 400,00
Pitná voda – vodné 310 000,00
ECO – COM – zpětný odběr 25 000,00
Správa – pronájem pozemků 8 000,00
Úroky z vkladů 3 600,00
Nedaňové příjmy celkem 346 600,00

CELKEM PŘÍJMY 2 525 000,00

NÁZEV Rozpočet
Silnice 36 000,00
Pitná voda 576 550,00
Základní školy 45 000,00
Místní rozhlas 7 500,00
Záležitosti kultury 26 000,00
Veřejné osvětlení 135 000,00
Pohřebnictví 352 500,00
Sběr a svoz nebezpečných odpadů 20 000,00

NÁZEV Rozpočet
Sběr a svoz komunálního odpadu 135 000,00
Sběr a svoz ostatních odpadů 115 000,00
Péče o vzhled obcí a veř. zeleň 55 000,00
Nespecifikované rezervy 5 000,00
Požární ochrana (dobrovolná část) 40 000,00
Zastupitelstva obcí 313 300,00
Činnost místní správy 323 500,00
Služby peněžních ústavů 2 000,00
Pojištění 21 150,00
Ostatní finanční operace 66 500,00

CELKEM VÝDAJE 2 275 000,00

Název Rozpočet Skutečnost
Silnice - údržba komunikací 23 570,00
Pitná voda 381 350,00 48 112,42
Základní školy 21 000,00 21 000,00
Místní rozhlas 7 500,00
Záležitosti kultury 26 000,00 24 755,00
Veřejné osvětlení 55 000,00 59 825,40
Pohřebnictví 57 500,00
Sběr a svoz nebezpečných
odpadů 11 500,00 12 567,06

Sběr a svoz komunálního odpadu 175 000,00 130 163,91

Sběr a svoz ostatních odpadů 100 000,00 94 620,74
Péče o vzhled obcí a veř. zeleň 31 500,00 44 264,00
Krizová opatření 5 000,00

Požární ochrana (dobrovolná
část) 40 000,00 12 932,89

Zastupitelstva obcí 272 000,00 286 989,00
Činnost místní správy 258 000,00 251 439,75
Volba prezidenta republiky 19 410,00
Služby peněžních ústavů 2 000,00 1 318,40
Pojištění 21 150,00 21 596,00

Daň z příjmu právnických osob
za obce 60 500,00 66 500,00

Vratka dotace na volbu
prezidenta z r. 2022 8 571,00

CELKEM VÝDAJE 1 525 000,00 1 127 635,57

Rozpočet byl během roku 2023 upraven deseti
rozpočtovými opatřeními. Hospodaření obce v roce
2023 skončilo přebytkem ve výši 2 084 772,56 Kč,
který vznikl díky neuskutečněné realizaci výstavby
části vodovodního řadu do chatové oblasti.
Kompletní výsledky hospodaření za loňský rok

společně s výsledkem přezkoumání hospodaření
obce za rok 2023 budou zveřejněny v Závěrečném
účtu obce, který bude vyvěšen na úřední desce.
Ke dni uzávěrky nebyl Závěrečný účet obce za rok
2023 schválen.

Marcela Šafránková

Rozpočet byl schválen na paragrafy jako přebytkový.

To pro nás – Sbor pro občanské záležitosti při OÚ
– znamenalo změnu v programu připraveném pro
děti. Soutěže proběhly na hřišti podle plánu, ale
průvod k pálení velkého ohně byl zrušen. Občer-
stvení a opékání buřtů se protáhlo až do setmění.

Děkuji organizátorům a všem zúčastněným, kteří
se přišli společně pobavit.
Na závěr Vám přeji pevné zdraví, krásně

a v pohodě prožitou dovolenou, ať už budete
doma nebo v zahraničí.

Miroslav Pažout, starosta obce Veselice

INFORMACE ZE ŽIVOTA V NAŠÍ OBCI

Novoroční pochod

Hokejová liga
Sezóna 2023/24

začala utkáním 16. 9.
2023 jako již tradičně na zimním stadionu
v Nymburku. Pro tým Veselice skončilo utkání
vítězně. Poté jsme hráli pravidelně každých 14 dní,
celkem 7 utkání. Rok 2023 jsme zakončili zápasem
v Jičíně 28. 12., kde jsme zároveň uspořádali
bruslení pro děti a fanoušky.
Rok 2024 jsme znovu rozjeli v Nymburku

a pokračovali tradičně po 14 dnech dalšími sedmi
utkáními. Před posledním zápasem, konaném
30. března, jsme zjistili, že bilance zápasů je
7 výher pro každý tým a jedna remíza.
Zápas byl o dost zajímavější, protože jsme

věděli, že kdo vyhraje tento zápas, zároveň

ovládne celou sezónu. Zápas byl vyrovnaný až do
samého konce. Zvítězili Domousnice 3:2 a tím
ovládli sezónu. Blahopřejeme vítězům! Rozlučkou
se sezónou byl též poslední náš zápas na zimním
stadionu Nymburk, tak jak ho doposud známe.
Bude zbourán a na jeho místě vyroste nová
hokejová aréna.
Kde odehrajeme další sezónu není ještě jisté,

ale doufáme, že se jednou znovu do Nymburka
vrátíme.
Hezké léto, hodně zdraví všem přeji hokejisté ligy

Veselice-Domousnice. Těšíme se na další sezónu.

Milan Rys

Letošní rok jsme zahájili společně, a to již
14. ročníkem Novoročního pochodu okolím obce
Veselice.
Shromáždili jsme se, tak jako pokaždé, před

budovou obecního úřadu, v počtu, který se opět
blížil 50 účastníkům. Odtud jsme se vydali do sou-

sedních Domousnic, dále po upravené cestě kolem
zámku zpět do Veselice a přes "Malou stranu",
kolem obecního vrtu až do chatové oblasti, kde bylo
opět připraveno pojízdné ohniště a občerstvení.
Opekli jsme si uzeninu, zahřáli čajem a shodli se na
tom, že se za rok opět na této akci sejdeme.



Organizátoři děkují paní Jarmile Bulířové
za půjčení hrnce pro ohřev čaje a SDH Veselice za
finanční přispění.

Eva Konývková
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Po roce jsme se opět několik sobot v únoru
a březnu věnovali brigádám. Počasí nám přálo,
a tak jsme se mohli směle pustit do práce.
V sobotu 17. 2. jsme se sešli k naší první

společné akci, kdy došlo k prořezu lip
„U Matičky“, a za pomocí tří traktorů byly větve od-
vezeny na čarodějnice. Následně došlo i k očištění
podstavce sochy Panny Marie a celkovému úklidu
okolního prostranství, kdy bylo odvezeno i několik

koleček listí. V tento den nám pro naše občerstvení
poskytli zázemí manželé Bulířovi a nutno dodat,
že nám u nich pod pergolou bylo moc hezky.
Další sobotu jsme se společnými silami pustili do

úklidu a prořezu turistické cesty od návsi směrem
na Malou Stranu. Tento terén byl pro nás hodně ná-
ročný, neboť bylo velmi mokro a mnohdy jsme si
připadali doslova jako na klouzačce. Vylézt po
mokrém a kluzkém terénu do kopce, sesbírat větve
a snažit se je snést směrem dolů k ohni, no paneč-
ku, někdy to byla opravdu jízda. Troufám si říci, že
toto místo pro nás bylo z fyzického hlediska určitě
jedním z nejnáročnějších. A právě proto mám ra-
dost a jistě nejen já, že jsme se setkali s pochvalný-
mi reakcemi našich spoluobčanů na vyčištění této
cesty. Od některých lidí jsem se dozvěděla, že ji už
využili i turisté, kteří přes naši obec procházeli. A to
byl i náš cíl, vytvořit pěknou, prostornou cestu nejen

pro nás místní, ale i pro případné návštěvníky naší
obce.
Další dvě soboty 2. 3. a 16. 3. jsme naše pra-

covní úsilí směřovali na čištění cesty od sochy sva-
tého Jána směrem k Domousnicím. V těchto
místech jsem já osobně byla poprvé. Každého
uchvátí pohled na naši vesničku, máme ji odtud do-
slova jako na dlani. Tady byl terén pro naši práci
mnohem přívětivější. Opět jsme vyrazili vybaveni
několika motorovými pilami, zahradními nůžkami,
hráběmi, traktorem, odhodláním, pevnou vůlí, silný-
mi svaly a pročistili jsme i tuto cestu. Práce nebyla
vždy snadná, únava se rovněž dostavila, ale o to
větší radost mám z výsledku, kterého jsme
společnými silami dosáhli. Určitě musím zmínit
naše nejmenší pomocníky, kteří nám dospělým
zdatně sekundovali při práci a snažili se přiložit ru-
čičky k dílu.

Velmi si cením všech, kteří si našli čas v dnešní
uspěchané době a soboty trávili společně s námi,
a že to byly krásné soboty v přítomnosti lidí, se kte-
rými se mnohdy nevidím i několik týdnů. Spoustu
smíchu a příjemného povídání jsem zažila nejen já
při společných sladkých svačinách, které nám při-
pravila paní Věra Pažoutová. Její vynikající buchty,
či tvarohové rohlíčky, ty nemají chybu. A naše
obědy v podobě opékaných špekáčků, tak to je tra-
dice, na kterou s úsměvem vzpomínám. Ne všichni,
kteří chtěli přĳít pomoci mohli dorazit, ať ze zdravot-
ních, pracovních či rodinných důvodů, a přesto,
když se chvilička našla a mohli, přišli a alespoň nás
milým slovem podpořili a pobyli s námi. A to je
krásné.
A tak se přátelé těším na příště, že spolu opět

něco hezkého obnovíme, vybudujeme, nebo
alespoň upravíme.

Martina Jakubcová

Brigády – náš společný čas

V loňském prosincovém vydáni Zpravodaje jsme
vás informovali o lavičce od p. Bergla umístěné
u sv. Jána.

Stejný nápad ve stejnou dobu, nezávisle na
sobě, měl i náš pan starosta Mirek Pažout.
S umístěním laviček však posečkal do doby, než se
pomocí řady dobrovolníku vyčistily a zprůchodnily
cesty pro pěší turistiku.

Jedna lavička přibyla ke svatému Jánu a ta druhá
našla své místo na cestě od Malé Strany směrem
do Domousnic.

Až budete na svých toulkách okolím procházet
kolem laviček, zpomalte, zastavte se, poseďte
a pokochejte se tou krásou kolem. A třeba nám do
redakce napište o tom, jak jste si to užili…

Zdenka Poláková
Alena Rysová

Jako houby po dešti u nás rostou lavičky s krásným výhledem
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INFORMACE Z ČINNOSTI OÚ VESELICE
� ZO schválilo doplnění finančního výboru

novými členy – Ing. Janou Cidlinovou a Terezou
Pažoutovou, které byly navrženy předsedkyní
výboru.

� ZO vyhlásilo veřejné výběrové řízení na
projektovou a inženýrskou činnost pro vodovod
do chatové oblasti. Osloveny byly tři firmy
a výzva byla zveřejněna na úřední desce obce.
Všechny oslovené firmy (Fiala Projekty, s. r. o.,
PROJEKT IV. s. r. o., PIK Vítek s. r. o.) zaslaly
své nabídky dle požadovaných kritérií, žádná
další firma svoji nabídku nezaslala. Výběrová
komise ve složení Miroslav Pažout - předseda,
Milan Rys – místopředseda, Jaromír Ďoubalík,
Ing. Jana Pažoutová, Marcela Šafránková –
členové dne 21. prosince 2023 vybrala nabídku
od firmy Fiala Projekty s. r. o. Celková cena
projektové a inženýrské činnosti pro vodovod
do chatové oblasti je 314 600 Kč a byla nejnižší.

� ZO vzalo na vědomí žádost společnosti
Jagava Permafarma s.r.o. o výsadbě
nepůvodních druhů kaštanovníku jedlého
v kombinaci s dalšími dřevinami.

� ZO schválilo střednědobý výhled rozpočtu pro
roky 2024 - 2026 s předpokládaným stálým
příjmem 2.525 tis. Kč a výdaji v jednotlivých
letech: 2.275 tis. Kč. (2024); 2.775 tis. Kč.
(2025); 2.200 tis. Kč. (2026).

� ZO schválilo rozpočet obce na rok 2024.
Rozpočet byl schválen jako přebytkový a na
paragrafy.

� ZO schválilo uzavření dohody o provedení
práce pro oblast hospodářské agendy obce
s paní Marcelou Šafránkovou v rozsahu do
300 hodin ročně. Dohoda se uzavírá na období
od 1. 1. do 31. 12. 2024.

� ZO schválilo uzavření dohody o provedení
práce na úseku údržby veřejné zeleně (sekání
a úklid trávy) s panem Jaromírem Ďoubalíkem
v rozsahu do 300 hodin ročně. Dohoda se
uzavírá na období od 1. 1. do 31. 12. 2024.

� ZO schválilo jednorázový finanční dar pro
Jarmilu Bulířovou, Věru Pažoutovou a Lucii
Batovcovou za jejich dlouholetou činnost ve
sboru pro občanské záležitosti.

� ZO schválilo podání stížnosti na průběh stavby
komunikace v období od října do prosince 2023,
která byla zaslána zhotoviteli, firmě Silnice
Čáslav, a. s. a na vědomí Krajské správě
a údržbě silnic.

� ZO schválilo inventarizační zprávu.
Při inventuře majetku obce k 31. 12. 2023 ve
dnech 30. 12. 2023 až 31. 1. 2024 byl zjištěn
rozdíl v účetním a skutečném stavu u účtů
031.80 a 031.81 ve výši 9 116,00 Kč. Rozdíl
vznikl dvojím účetním převedením pozemku p.
č. 558 z účtu 031.80 na účet 031.81. Rozdíl byl
již vyrovnán. Inventarizační komise pracovala
ve složení: Milan Rys, Jan Cidlina a Marcela
Šafránková.

� ZO vzalo na vědomí nutnost zdražení vody pro
odběratele kvůli navýšení cen energií a služeb
souvisejících s provozem vodovodu. Odečet
stavů vodoměrů bude proveden v červnu nebo
červenci 2024. Nová cena bude včas
oznámena.

� Dne 19. 3. 2024 se uskutečnilo přezkoumání
hospodaření obce za rok 2023. Při
přezkoumání hospodaření územního celku za
rok 2023 podle § 2 a § 3 zákona č. 420/2004
Sb., ve znění pozdějších předpisů nebyly
zjištěny chyby a nedostatky. (§10 odst. 3 písm.
a) zákona č. 420/2004 Sb.)

� Ke dni 10. 5. 2024 nemá poplatek za TKO za
rok 2024 (splatné do 31. 3. 2024) uhrazeno
33 poplatníků, celkem 27 domácností
(13 občanů s TP, kteří v obci žĳí, 20 majitelů
nemovitostí nebo občanů s TP, kteří zde trvale
nežĳí), poplatek nebyl dosud uhrazen za sedm
psů. Celkem obec eviduje pohledávky na
poplatcích ve výši 33 210 Kč.

Marcela Šafránková

Z ČINNOSTI SPOZ

Dne 16. prosince 2023 jsme spolu s OÚ připravili
již tradiční setkání u vánočního stromu.
Po přivítání všech přítomných starostou

Miroslavem Pažoutem, přednesly děti své pásmo
básniček a písní. K dětem se přidala Tereza Kade-
řábková, která je doprovázela hrou na klávesy
a svým zpěvem Honza Cidlina a Aneta Kadeřáb-
ková. Na konec jsme si všichni zazpívali
vánoční koledy.

Příjemná vánoční nálada se nesla celým podve-
čerem při pití svařáčku, čaje a pojídáním různých
dobrot. Nechyběl ani anděl, který za přednesenou
básničku rozdával dětem vánoční balíčky.
Děkujeme všem, kteří přišli a odnášeli si domů

vánoční náladu.

Za SPOZ Jarmila Bulířová, Věra Pažoutová

Sraz všech čarodějnic a čarodějů byl v půl čtvrté
na hřišti. Děti nejdříve soutěžily v plnění deseti růz-
ných úkolů. Na dvě družstva po osmi dětech dohlí-
žely Anička Křížová a Danielka Matoušková.
Za splnění úkolů dostávaly děti nějakou odměnu
v podobě sladkostí a drobných dárků. Na závěr
každé dítko dostalo krásnou čarodějnici a vynikající
zákusek. Čarodějnice vyrobila a zákusky napekla
(jako vždy) Věra Pažoutová.

Protože bylo sucho a větrno, bylo pálení ohňů za-
kázáno. Museli jsme si vystačit s malým ohýnkem
na hřišti pod kontrolou místních hasičů. Na špekáč-
cích si pochutnaly nejen děti, ale i dospělí.
Děti měly ještě tolik energie, že celé slunečné

odpoledne zakončily fotbalovým zápasem.
Za vše děkujeme OÚ a hasičům.

Za SPOZ Jarmila Bulířová, Věra Pažoutová

Dne 30. 11. 2023 zemřela v Kadani paní Marie
Pelcová ve věku 94 let. Původní bydliště měla
ve Veselici č. p. 10, kde bydlela do svých 49 let. Do
svých posledních chvil vzpomínala na léta prožitá
ve své rodné vesnici.

Vzpomínají s úctou a láskou
její dcery Liběna

a Ivana se svými rodinami.

Redakční rada informuje a vyzývá
Vážení čtenáři, s radostí Vám oznamujeme,

že se k nám do RR od tohoto vydání přidala
paní Martina Jakubcová. Všichni jsme Martinu rádi
přivítali do našich řad a věříme, že bude cennou
členkou a velkou posilou pro Zpravodaj.

Taky bychom Vás rádi vyzvali k aktivnímu zapo-
jení se do procesu tvorby Zpravodaje. Můžete
oslovit jednotlivé členy RR, nebo nám napsat, co se
vám líbí nebo naopak nelíbí, popřípadě jaké články
by jste ocenili. K tomu účelu můžete využít i rubriku
„Čtenářské dopisy a ohlasy“.
Ohlasy, to je to, co by nám moc pomohlo. Svým

příspěvkem můžete z části formovat obsah Zpravo-
daje, inspirovat ostatní občany dobrým nápadem,
či tipem k výletu atd. Zpravodaj je prostředkem, kte-
rým OÚ informuje občany o dění v obci, ale též
prostředkem, který může sloužit k sbližování lidí
a posilování naší komunity.

Za redakční radu
Alena Rysová

ČTENÁŘSKÉ DOPISY A OHLASY
Setkání u vánočního stromu

Pálení čarodějnic
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Výročí
80 let 23. června Jan Boukal
75 let 12. února Eva Navrátilová

14. května Miloslav Bulíř
70 let 21. února Věra Jakubcová

27. května Zuzana Červová
60 let 16. března Jana Burdová
50 let 28. ledna Dorin Pop
40 let 20. února Kateřina Cermanová

26. března Tomáš Brezáni
16. května Tereza Jírovcová

10 let 17. února František Brzobohatý
9. května Kryštof Masák

Narozen
24. února Dominik Novák
Zemřeli
13. ledna Jiří Rýdl ve věku 57 let
12. března Ludmila Bucková ve věku 76 let
20. března Jaroslava Křížová ve věku 83 let

Odhlášeni
Jaroslav Bravenec, Veselice 4
Martin Hofman, Veselice 17

Marcela Šaránková

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

NA ZPRAVODAJ PŘISPĚLI OD 20. 11. 2023 DO 10. 5. 2024
Pažoutová J. 778 Kč, Cidlina J. 988 Kč, Pacákovi (Praha) 100 Kč, Matouškovi (Židněves) 200 Kč,
Jakubec R. 170 Kč, Nováková R. 45 Kč, Jírovec P. 300 Kč, Matějková M. 200 Kč, Halamová B. 200 Kč,
Boukalovi 100 Kč, Ďoubalíkovi 400 Kč, Runčíková H. 500 Kč, Legnerová A. 300 Kč,
Pokorný Z. (Libáň) 200 Kč, Zaplatílková Dagmar (Tanvald) 200 Kč, Červová Z. 170 Kč,
Masák M. 200 Kč, Vraštilová J. 100 Kč, Najmanová M. 100 Kč, Navrátilovi 200 Kč, Srb Z. 300 Kč,
Boučková S. (Bechov) 300 Kč, Rotová M. (Řitonice) 200 Kč, Šifaldová M. (Dětenice) 200 Kč,
Rýdlovi (č. p. 28) 200 Kč, Šolcová V. (Řepov) 100 Kč, Michnová J. (Řepov) 100 Kč,
Šmejkalová L. (Bakov) 200 Kč, Drobná L. (Písková Lhota) 100 Kč.
Všem přispěvatelům moc děkujeme!

Marcela Šafránková

ČERNÁ KRONIKA OBCE VESELICE
Na silnici 27940 u obce Veselice okres Mladá Bo-

leslav se v dopoledních hodinách dne 17. 4. 2024
stala devětadvacetiletému řidiči vážná dopravní
nehoda. Sedíc za volantem osobního automobilu
nezvládl řízení, neboť zřejmě nepřizpůsobil rychlost
stavu nově pokládané vozovky a dostal v zatáčce
u obce smyk. Nehodě nedokázal zabránit, auto
nejdříve narazilo do vzrostlého topolu a potom se
převrátilo na bok.
Jak uvedla mluvčí mladoboleslavské policie

Barbora Schneeweissová pro portál iboleslv.cz,
k nehodě vyjely všechny záchranné složky
a záchranáři na místo povolali i vrtulník letecké
záchranné služby z Liberce. "Ten zraněného řidiče
transportoval do nemocnice," uvedla mluvčí s tím,
že alkohol u řidiče vyloučila dechová zkouška.
"Přesná příčina a okolnosti nehody jsou v šetření
dopravních policistů."
Dle nejnovějších informací všechno dopadlo

vzhledem k situaci dobře a řidič je v rekonvalescen-
ci.

zdroj portál iboleslav.cz

JENNY – PES ZACHRÁNCE
Příběh, o který se chci s vámi, milí čtenáři

Zpravodaje, podělit, jen dokazuje fakt, že zvířata
vědí a my jen tušíme věci příští, nebo ani to ne.
Tahle příhoda se stala mé kamarádce Janě a její

fence Jenny. Vyprávěla o jednom letním odpoledni,

kdy se rozhodla jít si zaplavat do rybníku kousek za
vsí. Rybník prý nebyl nĳak velký, ale měl jednu
zvláštnost – uprostřed byl malý ostrůvek, na kterém
rostla vrba, obklopená nánosy písku, bahna i ka-
mení. Lidé se občas k ostrůvku vydávali, mohli si

tam na chvíli sednout, ale většinou se zase rychle
vraceli zpátky, protože na ostrůvku bylo čím dál
více bahna než písku.
Jana, která sebou měla svou nerozlučnou kama-

rádku fenku Jenny, si rozložila na trávě ručník
a chystala se jít si zaplavat k ostrůvku. Jakmile se
ale zvedla a zamířila k vodě, Jenny začala štěkat,
začala divně vrčet, pletla se jí pod nohy, kňučela
a než ji stačila Jana uklidnit, začal foukat vítr a slu-
níčko zakryl černý mrak. Jana rychle popadla tašku
a spolu s Jenny a ostatními lidmi jen tak tak do-
běhla do staré boudy, kde se dříve sušilo seno.

Spustil se prudký lĳák, několikrát zabouřilo, mrak se
roztrhal a objevilo se sluníčko. Sotva ale Jana
s Jenny, spolu s ostatními vyšly z boudy, z po-
sledního chumáče bouřkového mraku sjel blesk
a udeřil do vrby na ostrůvku. Strom se rozpůlil
vedví. Naštěstí na ostrůvku ani v jeho okolí nikdo
nebyl – úder blesku a pád stromu by nepřežil. Lidé
se pomalu rozcházeli a byli rádi, že to dobře do-
padlo. Jen Jenny, která si hověla v náručí své
paničky nechápala, proč jí tečou po tváři slzy, které
hřály na čenichu. Vždyť se jí přece nic nestalo…

Ivana Sůsová

Milí přátelé,
rád využívám příležitost Vás oslovit na přelomu

května a června. Chci Vám popřát klidné léto, za-
sloužený odpočinek na dovolené, o prázdninách
a šťastné návraty z Vašich cest. Kdybyste někdo
chtěl třeba požehnat dopravní prostředek před
létem, jsem Vám k dispozici.

Obec Veselice územím patří do farnosti Řitonice,
tedy „pod kostel“ sv. Štěpána v Řitonicích. Jak ale
dobře víte, od pobytu posledního faráře v Řitonicích
uplynulo již drahně let, fara je prodaná a zchátralý
kostel se několik let pomalu opravuje, jen střecha
se dělala šest let. Na živou farnost Řitonice to tedy
moc zatím nevypadá. Lze říci, že farnost je nyní
„prázdná schránka“ právnické osoby, na jejíž bed-
rech leží oprava kostela. Lidé musí za živým spole-

čenstvím věřících o kus dál, do Dolního Bousova.
Velkou pomocí farnosti Řitonice je činnost Na-

dačního fondu pro záchranu tohoto kostela. V jeho
čele je Ondřej Ruml, kterému a všem jeho spolu-
pracovníkům chci poděkovat za každoroční velmi
bohatý kulturní program, který se v kostele a jeho
okolí koná. Vzpomeňme adventní a vánoční kon-
certy, letní velký benefiční koncert a program bě-
hem Noci kostelů. V loňském roce jsme pro opravu
kostela poprvé čerpali dotaci z Ministerstva kultury
z tzv. Programu záchrany architektonického
dědictví. Kostel má nyní opravený krov, střechu, fa-
sádu na presbytáři a na sakristii a boční kapli Boží-
ho hrobu. Letos chceme pokračovat s opravou
fasády na bocích lodi kostela. A v exteriéru bude
zbývat již jen průčelí a posléze celý interiér. Těším
se na chvíli, kdy kostel bude zcela opravený a bude
moct nabídnout krásný prostor pro setkávání za
účelem sdílení kultury nebo víry.

Když jsem se zmínil o živém společenství víry
v Dolním Bousově, chci vás pozvat mezi nás.
Ať jste starší nebo mladší, pokřtění nebo ne-
pokřtění, jste vítáni mezi námi při pravidelných bo-
hoslužbách v neděli v 10.30 hodin. V letním období
nám liturgii doprovází schola složená z maminek
z Bousova a okolí a je to myslím moc pěkné.
Jednou za měsíc (je nutné sledovat kalendář na
webu farnosti www.farnostsobotka.cz) se konají
také nedělní bohoslužby pro děti.
Pravdou je, že kostel v Dolním Bousově čeká

také několik měsíců rekonstrukce, před realizací je
projekt společenského zázemí pod kůrem. Dále se

INFORMACE ZE ŽIVOTA FARNOSTI
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Z PAMĚTNÍ KNIHY VESELICE, DÍL I., 1922-1982
Po kapitulaci Německa v květnu 1945 a obnovení

svrchovanosti Československa, se všichni snažili
co nejrychleji a co nejlépe obnovit chod republiky.
V obcích a městech vznikaly Revoluční národní vý-
bory, jejichž úkolem bylo konsolidovat situaci po
odchodu Němců. Nebylo to ale nĳak jednoduché.
Po odsunu Němců z pohraničí bylo třeba
opuštěnou krajinu opět osídlit.
V kronice je zaznamenáno, že v naší obci se

ustanovil Revoluční národní výbor v květnu 1945.
Měl 13 členů a jeho předsedou byl zvolen Josef
Brodský, kterého posléze v této funkci nahradil
František Rýdl, dosavadní starosta obce, a to až do
řádných voleb v roce 1946. Stejně jako se postupně
konsolidovalo civilní řízení státu, začala se dopl-
ňovat a rozšiřovat i československá lidová armáda.
Nejdříve na bázi dobrovolnosti, ale ke konci roku
1945 už byly zavedeny regulérní odvody.
Z naší obce tak do armády odešlo celkem 8 mužů.
Po odsunu německého obyvatelstva z po-

hraničních oblastí státu bylo třeba, aby opuštěná
hospodářství převzali zpět jejich čeští majitelé.
V řadě případů to ale nebylo možné, protože pů-
vodní majitelé už nežili. Vláda se proto obrátila na
národ a vyzvala k osídlení pohraničí. Opuštěné
statky a pole nutně potřebovaly nové hospodáře.
Z naší obce, jak psáno v kronice, vyslyšeli výzvu
k přesídlení tito občané: rodina Františka Vondráč-
ka, rodina Václava Šimůnka, rodina Václava Brod-
ského, rodina Josefa Poživila, rodina Václava
Schoenbacha, rodina Františka Marka, rodina Jaro-
slava Fingra, dále vdova Marie Brodská, Alois Jelí-
nek a Josef Banýr.
V témže roce vznikl na celostátní úrovni

Jednotný svaz českých zemědělců a Svaz české
mládeže. Oba tyto subjekty měly své členy i mezi
obyvateli Veselice.
V roce 1946 se v naší obci obnovil společenský

život. I když stále platil přídělový systém, začaly se
opět konat plesy, naučné přednášky, výlety do okolí
obce. Lidé si oddechli od německých okupantů
i protektorátního zřízení a chtěli se opět svobodně
bavit a scházet. Zároveň se po celé republice při-
pravovaly první poválečné volby do Ústavodárného
shromáždění a také do krajských, okresních a míst-
ních správních orgánů. Volby se konaly 26. 5. 1946
a kronika zaznamenala následující politické strany,
které se v naší obci voleb zúčastnily,
a to s těmito výsledky (strany jsou uvedeny pod li-
dovými názvy, nikoli podle jejich oficiálních jmen):
Komunistická strana – 40 hlasů, Národně sociální
strana – 38 hlasů, Lidová strana – 20 hlasů, Soci-
álně-demokratická strana – 19 hlasů. Na základě
těchto výsledků byl ustanoven první Místní národní
výbor ve Veselici. Měl 13 členů a jeho předsedou

byl zvolen Josef Rýdl.
Jeho ustanovení také
znamenalo ukončení
činnosti a rozpuštění
Revolučního národního
výboru.
Československo ne-

bylo výjimkou. Přetrvával lístkový přídělový systém,
ale lidé na lístky dostávali čím dál méně zboží i po-
travin. Nebyl textil, obuv, ale také maso a zejména
obilí. Vše se muselo dovážet ze zahraničí. Kronikář
píše, že si lidé v naší obci pomáhali, jak mohli.
V tomto roce také ve Veselici vznikl Hospodyňský
odbor žen při Jednotném svazu českých zeměděl-
ců. Jeho předsedkyní byla Marie Novotná. V roce
1947 měla naše obec 168 obyvatel a od poloviny
února do poloviny března byla obecní kronika zpří-
stupněna obyvatelům a vystavena a bylo možné do
ní nahlédnout.
Únorové události roku 1948 přinesly řadu změn

ve vnitřní i zahraniční politice Československa.
Stejně jako v celé republice, tak i v naší obci byl
ustaven akční výbor. Jeho úkolem bylo bránit lidové
demokratické zřízení proti pokusům domácích i za-
hraničních nepřátel o jeho rozvrácení a usměr-
ňování činnosti národních výborů v tomto duchu.
Měl 8 členů a jeho předsedou byl Josef Srb. Tento
akční výbor rozpustil původní Místní národní výbor
z roku 1946 a jmenoval nový Národní výbor, který
spravoval obec až do řádných voleb konaných
30. května 1948.
Spolu s akčním výborem a jmenovaným Ná-

rodním výborem pracovala v naší obci také
Rolnická komise. Jejím úkolem bylo dbát na
spravedlivé rozdělování zabaveného hospodářské-
ho majetku a pronájmu zkonfiskované půdy. Měla
10 členů a jejím předsedou byl Václav Dovol.
Vzhledem k velké neúrodě a nedostatku potravin

zřídil stát Vyživovací komise. Takováto komise byla
zřízena i v naší obci. Měla 4 členy a jejím předse-
dou byl Josef Rýdl. Jejím úkolem bylo dbát na
spravedlivé rozdělení kontingentu potravin zasí-
laného státem obcím. Tato mimořádná komise byla
zrušena vládním nařízením koncem roku 1948.
Změnu také zaznamenal Jednotný svaz česko-

slovenských zemědělců, jehož členy se stali všich-
ni, kteří pracovali v zemědělství. Nyní jeho členové
aktivně spolupracovali se všemi výše zmíněnými
komisemi.
V červenci 1948 byl ustanoven Honební výbor.

Jeho starostou se stal Ferdinand Kouba. Výbor si
pronajal honitbu za 1 000,- Kč ročně. Byla také
zřízena družstevní prádelna, a to v obecním
domku.

připravuje projekt na novou elektroinstalaci a re-
konstrukci kamenných prvků na fasádě apod.
Pokud by se na čas musel zavřít i tento kostel, kdo
ví, zda se nebudeme scházet jen v Sobotce, nebo
– umožní-li to souběh prací – právě v Řitonicích.
Budete-li mít cestu přes Sobotku s dětmi, nebojte

se navštívit farní zahradu, kde vznikl za přispění
Nadace ČEZ pěkný prostor s atrakcemi pro děti.

S jakými, to už nechám na vaší zvědavosti. Také
vás zvu na celorepublikovou akci Noc kostelů, měla
by proběhnout právě v Řitonicích, Bousově i Sobot-
ce.
Pěkné léto plné pohody pod Boží ochranou

a s Božím požehnáním.
P. Václav Novák, děkan v Sobotce

(tel. 732 973 747)

Ani ve víru těchto událostí nezapomněla obec na
své zvelebení. Plocha okolo rybníka (nyní rybník
v chatové oblasti) byla osázena lesním porostem.
Velká vedra v létě toho roku však způsobila,
že většina porostu uschla. Musely se tedy zasadit
nové sazenice. Nákladem obce byla také vybu-
dována studna na hřbitově.
I v tomto roce stále trval přídělový systém a byl

velký nedostatek potravin. Stát proto jednotlivým
obcím předepsal kvóty povinných dodávek pro ze-
mědělce. Kronika uvádí, že naše obec byla povinna
dodat: chlebové obilí – 1 000 q, ječmen – 77 q, oves
– 33 q, brambory – 650 q, vejce – 4 800 ks, maso
hovězí – 194 q, maso vepřové – 135 q. Vše bylo
splněno až na dodávku vepřového, která nemohla
být splněna kvůli katastrofické nemoci prasat.
Změny ve směřování státu po únorových udá-

lostech potvrdily i volby do Ústavodárného
shromáždění 30. 5. 1948. Tentokrát byla postavena

pouze jedna kandidátní listina, na níž figurovali zá-
stupci všech stran a hnutí sdružených v Národní
frontě. V naší obci bylo odevzdáno od 131 voličů
133 hlasovacích lístků, z toho 112 platných a 11 ne-
platných. Volby vyhrála Komunistická strana Čes-
koslovenska a v následujících prezidentských
volbách byl novou hlavou státu zvolen Klement
Gottwald.
Rok 1948 a jeho události znamenaly obrat v do-

savadním směřování státu. Přinesl konfiskaci
a přerozdělení majetku a lidově demokratické
zřízení nesoucí sebou i novou pozemkovou refor-
mu. Významně také ovlivnil smýšlení lidí, neboť při-
nesl nové ideje, nové myšlenky i filozofii. Střetávání
„starého“ a „nového“ bylo místy velmi tvrdé
a problematické.

Podle Pamětní knihy Veselice zpracovala
Ivana Sůsová

CHOROŠE A HOUBY S LÉČIVÝMI ÚČINKY
Blahodárné účinky na lidský organismus mají

jedlé houby obecně, ale u některých druhů už se dá
stejně jako u rostlin hovořit o léčivých účincích. Nej-
častěji se jedná o dřevokazné houby nebo přímo
chorošovité tvrdé, běžně nejedlé plodnice hub.
O tom, jaký mají jednotlivé druhy těchto hub obsah
léčivých látek a co vám z hlediska zdraví mohou
podpořit se můžete dočíst v mnoha nedávno vy-
daných publikacích. Některé z těchto hub můžeme
nazvat "superléčivky", protože jsou pro podporu
zdraví využívány více a na trhu se objevují prepará-
ty z nich podporující imunitu nebo vhodné pro
podpůrnou pooperační léčbu například po chemo-
terapii apod. U nás mezi tyto superléčivky můžeme
zařadit běžně rostoucí hlívu ústřičnou, která se dá
s úspěchem pěstovat i doma. Rozkládá totiž mrtvou
dřevní hmotu listnáčů a jak už víme
z předchozích článků, objevuje se v chladnějším
období roku, když se teploty pohybují kolem bodu
mrazu. Konzumovat ji můžeme v běžných hou-
bových pokrmech, kdy asi nejpopulárnější je fa-
lešná "držková" polévka, nebo ji nasušit a rozmělnit
na prášek, který se dá přimíchat do jakéhokoliv jíd-
la. Speciální výtažky betaglukanů z hlívy jsou
k dostání v lékárnách i od soukromníků, jen je dob-
ré vybírat ověřené výrobce.
Další adept na superléčivku rostoucí u nás na

starých dubových pařezech v teplejších lesích je
lesklokorka lesklá, v čínské medicíně přezdívaná
jako "houba dlouhověkosti". Zde se jedná skutečně
o tvrdou a houževnatou plodnici, kterou ještě čer-
stvou musíme rozřezat na menší kousky a po usu-
šeni rozemlít v nějakém robustním mlýnku nebo
sekáči. Vzniklou drť je nejlepší louhovat v alkoholu,
nebo ve vodě a pak užívat.
Do třetice bych zmínil anamorfu rezavce šikmé-

ho, což je nepohlavní stádium choroše rostoucího
nejčastěji na břízách. V sibiřských oblastech Ruska
jí říkají "Čága" a odpradávna je využívána v li-
dovém léčitelství. Může vyrůstat kdekoliv na kmeni
stromu, často vysoko nad zemí a tvoří jakýsi nádor
s nápadně černající krustou. Tento nádor se musí
odlomit od kmenu a opět rozsekat na menší kous-

ky, které pak jdou rozemlít na prášek. Podobně se
zpracovávají plodnice outkovky pestré, nebo jiných
chorošů s léčivými účinky.

U všech těchto hub platí, že podporují imunitu při
dlouhodobém pravidelném užívání, nedá se roz-
hodně tvrdit, že vyléčí nějakou nemoc, ale mohou
významně pomoci tělu k jeho pročištění a posílení.

U nás je hodně populární sběr boltcovitky ji-
dášova ucha, hnědé průsvitné rosolovité plodnice
této houby, připomínající tvarem ucho, se vyskytují
na dřevě listnáčů nejčastěji, na keřích bezu černé-
ho, po celý rok. V období bez dešťů zaschnou,
jakmile zaprší ožĳí, a když vlhko vydrží déle přirůs-
tají nové plodnice vedle starých i několikrát za se-
bou zaschlých exemplářů, které se poznají tak, že
jejich vrchní strana je často pokrytá zelenou řasou,
někdy jsou i červivé, rozteklé nebo plesnivé.
Tak těm se při sběru vyhněte. Jinak tato gumovitě
křupavá houba využívaná v čínské kuchyni zejmé-
na do salátů syrová má příznivé účinky při léčbě
hemoroidů. Mezi tzv. choroši existují i jedlé druhy,
k těm patří mezi znalci populární sírovec žlutoo-
ranžový, někdy jmenovaný jako chorošovec sírový.
Ten roste na dřevě listnáčů a vytváří zpočátku
měkoučké šťavnaté žlutooranžové plodnice, ty jsou
na konzumaci nejlepší, starší plodnice bývají tužší,
a tudíž se k jídlu tolik nehodí. Zpracovávají se růz-
ným způsobem. Buď se jen uvaří ve slané vodě,
obalí a konzumujeme je jako řízky, které jsou někdy
k nerozeznání od kuřecích, nebo z na kostičky na-
krájené hmoty sírovce uděláme čínskou směs
na kari. Když kostičky sírovce ve směsi obohatíme
kostičkami kuřecího masa, budeme překvapeni,
že je od sebe chuťově nerozeznáme.
Další druh, který je jedlý a opět spíše mladé,

měkké a nezralé plodnice, je choroš šupinatý. I ten
roste na dřevě listnáčů a dá se v kuchyni upravovat
na mnoho způsobů, nebo si z něj můžete jen nasu-
šit výborné houbové koření.
Poslední jedlý choroš, který zmíním, je Pstřeň

dubový, který jak patrno z druhového názvu parazi-
tuje na živých dubech, nebo dožívá na mrtvých du-
bových pařezech. Kvůli růstu mezi náběhy kořenů
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Vepřová panenka s liškami
Lišky mají tak výjimečnou chuť, že je škoda při-

dat je jen k ostatním houbám do smaženice. Zkuste
spojení s jemnou panenkou a výraznou šalvějí.
Skvělá kombinace!
Pro 4 osoby potřebujete:

400 gramů lišek
1 kg vepřové panenky
1 svazek čerstvé šalvěje
2 stroužky česneku
200 ml zeleninového vývaru
50 ml bílého vína
6 lžic másla
2 lžíce rostlinného oleje
sůl a pepř

Postup práce
Lišky rozkrájejte na kousky. Na pánvi rozpalte

2 lžíce másla a lišky na něm prudce 5 minut restuj-
te. Pak k nim přidejte prolisovaný česnek a větší

část nasekané šalvěje,
nechte pár minut rozvonět
a zalĳte vínem. Nechte ho
odpařit a poté houby zalĳte
vodou a nechte cca 10 mi-
nut podusit do měkka.
Panenku očistěte, osolte

a opepřete. Na pánvi rozpalte olej a máslo do pěny
a maso zprudka ze všech stran orestujte. Pak ho
položte na plech pokrytý pečícím papírem a dejte
ho péci do trouby předehřáté na 180 stupňů po
dobu 6 – 8 minut. Poté maso vyndejte, zakryjte alo-
balem a nechte 10 minut odpočinout. Do pánve na-
lĳte vývar a odvařte všechny připečeniny. V pánvi
by měly zůstat asi tak 4 lžíce šťávy. Pánev stáhněte
z plotny, vmíchejte do šťávy zbytek másla spolu
s liškami. Podávejte se šťouchanými brambory.

Z receptů Anuše Kejřové (1874-1926)
vybrala a upravila Ivana Sůsová

7. 6. Noc kostelů- Řitonice, Dolní Bousov,
Sobotka, Vlčí Pole a jiné. Celorepubliková
akce s vlastním programem v kostelech.

7.- 8.6. Volby do Evropského parlamentu
(ČR volí 21 zastupitelů), OÚ Veselice

19. 6. Koncert sboru Stojmír v kostelíku
ve Vlčím Poli

21. 6. Travesti show skupiny Techtle Mechtle
– Dům kultury Libáň

22. 6. 12. ročník Babetiády. Setkání s vyjížďkou
populárních BABET ve Psinicích

22. 6. Mezinárodní mistrovství ČR v autokrosu
na závodišti Rachvala v Dolním Bousově

28. 6. 11. ročník Fichtl MAZEC 24 hodin,
na závodišti Rachvala v Dolním Bousově

3. 7. Bechovské Hodgepodge. Uskuteční se
ve sportovním areálu na Svobodíně.

27. 7. Letní putovní kino – Sportovní areál Libáň
3. 8. TURNAJ VE STOLNÍM TENISE,

Před budovou OÚ Veselice.
10. 8. Letní benefiční koncert v Řitonicích,

kostel sv. Štěpána
26. 8. Posvícenská zábava. Před OÚ Veselice,

již tradičně zahraje DIFUR BAND.
31. 8. 7. Bousovské slavnosti
?. 9. Cyklovýlet po krásných místech našeho

okolí. Datum a čas bude upřesněn
na obecní vývěsce.

4. 9. 24. ročník hudebního festivalu Foerstrovy
dny 2024 – ČESKÁ HUDBA V PROUDU
STALETÍ – pořádá o. p. s. Foerstrovy dny,
Kostel sv. Ducha Libáň

2. 9. Sraz veteránů na fotbalovém hřišti
v Domousnicích.

7. 9. Okrsková soutěž v požárním sportu
v Ledcích, pořádá SDH Ledce

14. 9. Autokros - vytrvalostní závod na závodišti
Rachvala v Dolním Bousově

22. 9. Libáňské posvícení – jarmark, stánky –
pořádá Město Libáň

28. 9. 24. ročník hudebního festivalu Foerstrovy
dny 2024 – HOUSLOVÝ RECITÁL JANA
NOVÁKA ml. – pořádá o. p. s. Foerstrovy
dny, Dům kultury Libáň

5. 10. 24. ročník hudebního festivalu Foerstrovy
dny 2024 – CELLO REPUBLIC – pořádá
o. p. s. Foerstrovy dny, Dům kultury Libáň

14. 11. Cestopisná přednáška Jiřího Kafky
Argentina – pořádá Městská knihovna
Libáň

20. 11. Prodejní výstava bižuterie paní Boženy
Machové – pořádá Městská knihovna Libáň

6. 12. Vánoční travesti show skupiny Techtle
Mechtle – pořádá Město Libáň

Alena Rysová

KALENDÁŘ AKCÍ U NÁS I V OKOLÍ

Z LESA PŘÍMO NA STŮL...

a tvaru připomínající vyplazený jazyk je naši před-
kové nazývaly "jazyky rytířů" Pro vzhled dužniny na
řezu, připomínající syrové maso se mu také přezdí-
valo volský jazyk.
I když je za syrova dosti kyselý, po vylouhování

se kyselost potlačí a dá se použít jako náhražka
v masových jídlech, kde se jeho kyselost dá využít,
jako například v Segedínském guláši. Ale dle mé

zkušenosti to většina houbařů zkusí ze zvědavosti
jen jednou.
Na závěr je dobré upozornit, že existuje i jedova-

tý druh choroše rostoucí u nás na listnáčích vzácně
i na dřevě jehličnanů. Jedná se o Hlinák červenají-
cí, který byl již zaměněn za sírovec žlutooranžový,
a proto by každý zájemce o sběr a konzumaci cho-
rošovitých hub měl tento druh bezpečně znát.

Stanislav Tutka
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